

LE MOT DU PRESIDENT

C'est en juin 1956 que le comité des Archives devint la Section des Archives. La Section aura donc 15 ans en juin 1971.

Il y aurait peut-être lieu de faire le bilan des succès et des échecs; je préfère, pour ma part, tracer les grandes lignes d'un programme d'activité pour la Section.

Les moyens d'action à mettre en oeuvre pourraient se placer sous quatre rubriques: groupes d'étude - cours - publications - projets collectifs.

Groupes d'étude

La première étape me semble la formation de groupes d'étude qui approfondiraient les principes et techniques dans un domaine donné.

Cours

Des cours ou colloques spécialisés seraient organisés dans chaque domaine grâce aux travaux de ces groupes d'étude.

Publications

Les études auxquelles donneraient lieu ces recherches et cours seraient publiées pour leur donner une plus large diffusion.

Projets collectifs

Des projets menés conjointement par plusieurs institutions rendraient plus efficace la collaboration entre archives canadiennes.

Le lieu de rencontre et de discussion serait la section, son exécutif et son congrès annuel, les cours généraux donnés sous ses auspices, et la revue l'Archiviste canadien.

Les bases de cette action existent déjà à l'état embryonnaire. Des progrès notables ont été enregistrés cette année: des réunions plus fréquentes de l'exécutif et des comités, des fonds accrus, la publication d'un bulletin en janvier, l'établissement d'un cours général d'archivistique sur une base annuelle.

Il est permis d'espérer pour l'an prochain la création d'une dizaine de comités d'étude, l'organisation de cours d'archivistique en français, la publication de deux livraisons de l'Archiviste canadien.

Il suffirait d'intensifier ces efforts, de les coordonner plus efficacement et d'en diffuser plus largement les résultats pour que la Section remplisse réellement le rôle qu'elle s'est assignée.

Bernard Weilbrenner

CHAIRMAN'S LETTER

In June 1956, the Archives Committee became the Archives Section. The Section will be 15 years old in June 1971.

Rather than try to prepare an accounting of its success and its failures, I will suggest an outline of a program of activities for the Section.

The means of achieving progress, in my view, could be placed under four headings: study groups - courses - publications - joint projects.

Study groups

The first step would be the creation of several study groups which would undertake to get a better knowledge and understanding of a given subject area, both principles and techniques.

Courses

Specialized courses or discussion meetings would be organized in each subject area, on the basis of the research carried out by the groups.

Publications

The studies prepared by the groups and resulting from the courses and discussions would be published in order to give them wider distribution.

Joint Projects

Joint projects, carried out by several institutions would provide for better collaboration between Canadian archives.

In this context, the Section, its executive, and its annual meeting, the general courses given under its patronage, and the journal, The Canadian Archivist, would provide the meeting place for further discussion and, hopefully, decision.

There are already, in some form, the basic elements of this program. Notable progress has been achieved this year: more frequent meetings of the executive and the committees, increased financial resources, the publication of a Bulletin in January, the setting up of annual courses in archival administration.

Also, it is hoped that, next year, ten committees will be active, archival courses will be given in French, and the Canadian Archivist will be issued twice a year.

All that will be needed to have a Section which completely fulfills its role will be more intense effort, better coordinated and more widely known and applied.

Bernard Weilbrenner